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Szijjártó Péter: Magyarország továbbra is az EU mielőbbi bővítésének pártján áll 
2024. október 1. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Index.hu, 

origo.hu 

Magyarország továbbra is az Európai Unió mielőbbi bővítésének pártján áll, mivel a 

közösségnek óriási szüksége lenne új lendületre, dinamikára, amit jelenleg leginkább a régió 

országainak felvétele adhatna meg - jelentette ki Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszter kedden Berlinben. A minisztérium közleménye szerint a tárcavezető arról 

számolt be, hogy a nyugat-balkáni államok európai integrációját gyorsítani hivatott Berlini 

Folyamat külügyminiszteri találkozóján vett részt, majd hangsúlyozta, hogy az Európai 

Uniónak napjaink turbulens változásaira tekintettel valahonnan új lendületet, frissességet, 

energiát kell nyernie, hogy meg tudja állítani versenyképessége csökkenését, és úrrá tudjon 

lenni a kihívásokon. "Mi úgy látjuk, hogy a Nyugat-Balkán az a hely, ahonnan ez az új 

inspiráció, ez az új lendület majd jöhet. Ezért amikor összeállítottuk a magyar EU-elnökség 

programját, akkor a bővítés ügyét tettük a napirend élére" - mondta. Majd sérelmezte, hogy a 

térség tagjelölt országai már átlagosan tizenegy éve és öt hónapja várakoznak a belépésre, a 

tagjelölti kérelmeiket pedig több mint tizenöt éve adták be. 

 

Németh Zsolt: a kisebbségek emberi jogait az autonómia garantálja 
2024. október 1. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Felvidék.ma 

A demokratikus részvétel kulcsfontosságú intézményének nevezte a területi autonómiát 

Németh Zsolt, az Európa Tanács Parlamenti Közgyűlése magyar delegációjának vezetője a 

tanács strasbourgi székhelyén kedden rendezett panelbeszélgetés előtt, kiemelve, hogy ezáltal 

lehet a kisebbségek emberi jogait garantálni. A Békés együttélés az etnikai közösségek között 

elnevezést viselő panelbeszélgetést annak alkalmából rendezték, hogy idén lett 800 éves a 

Diploma Andreanum nevű, II. András magyar király által a Szászváros és Barót közötti 

területen lakó erdélyi szászoknak adományozott kiváltságlevél. Németh Zsolt hangsúlyozta, 

hogy az autonómia - amelyet hatékony kisebbségvédelmi modellnek nevezett - nagy mértékben 

hozzájárul egy régió gazdasági fejlődéséhez és kibontakozásához is. "Az Európai Unió döntő 

feladata lenne, hogy egyre szorosabbra fűzze a kapcsolatot az Európa Tanács ezen 

instrumentumaival, mert az EU keretei között sajnos mind ez idáig nem született meg a 

hatékony kisebbségvédelmi rendszer" - szögezte le. 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/05/17/orban-viktor-olyan-valasztas-elott-allunk-amely-eldonti-a-haboru-es-beke-kerdeset
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/05/17/orban-viktor-olyan-valasztas-elott-allunk-amely-eldonti-a-haboru-es-beke-kerdeset
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/10/01/magyarorszag-tovabbra-is-az-eu-bovitesenek-partjan-all-a-kulugyminiszter-szerint
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/10/01/nemeth-zsolt-szerint-a-kisebbsegek-emberi-jogait-az-autonomia-garantalja
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Az RMDSZ-szel és a liberálisokkal alakítana közös kormányt az USR államfőjelöltje  
2024. október 1. – Krónika 

A választás megnyerése esetén a Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR), a Nemzeti 

Liberális Párt (PNL) és az RMDSZ alkotta kormányt szeretne Elena Lasconi, az USR pártelnöke 

és államfőjelöltje. Erről ő maga beszélt kedden, amikor leadta jelentkezését az 

államfőválasztásra. Elena Lasconit kedden, az a Központi Választási Irodában (BEC) kérdezték 

újságírók, amikor iktatta jelöltségét a az államfőválasztásra. A sajtó azt firtatta, hogy az 

elnökválasztás megnyerése esetén hajlandó-e hatalomra juttatni a kommunisták 

leszármazottait, vagyis a PSD-t vagy a PNL-t, ahogyan a jelöltségének bejegyzése után tartott 

beszédében nevezte a két pártot. „Majd akkor, a választások után beszélünk. Sok múlik az 

elnökválasztás első fordulóján, és azon, milyen többség születik a parlamenti választásokon. 

De tiszteletben fogom tartani az emberek szavazatát. A legfontosabb az emberek szavazata, és 

ennek ismeretében fogok dönteni. Nagyon szeretném, ha jobboldali kormány lenne, ahogy azt 

már sokszor elmondtam. Ha ez nem lehetséges, akkor találnunk kell egy olyan csapatot, amely 

megteszi azokat a dolgokat, amelyeket most ígérünk. (...) Én egy USR, PNL és RMDSZ alkotta 

kormányt szeretnék. De majd meglátjuk, jelenleg nem tudhatom. 

 

Gazdag programmal tér vissza Csíkszeredába a Sikeres Nők Iskolája 
2024. október 1. – maszol.ro 

A korábbi években megszokottnál is színesebb programmal szervezi meg újra az RMDSZ Csíki 

Területi Nőszervezete a Sikeres Nők Iskolája elnevezésű konferenciát október második 

hetében. Fennállása óta több alkalommal szervezte meg a Sikeres Nők Iskolája elnevezésű 

konferenciát az RMDSZ Nőszervezete országszerte. A kezdeményezéshez a Csíki Területi 

Nőszervezet is csatlakozott a korábbi években, idén ősszel pedig az eddigieknél is gazdagabb 

programmal tér vissza a rendezvény Csíkszeredába – adta hírül közleményében a csíkszeredai 

szervezet. „Az eseményen olyan Csík térségi hölgyek fognak bemutatkozni, akikre a helyi 

közösség méltán büszke lehet, akik munkájukkal és szerepvállalásukkal értéket teremtenek, és 

akik pozitív példaként állnak előttünk, hiszen nőként számos területen értek és érnek el 

sikereket” – emelték ki. 

 

Felháborodás Háromszéken az MPE „kakukktojás” jelöltje miatt 
2024. október 1. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Fejér László Ödön és Miklós Zoltán az első számú szenátor-, illetve képviselőjelölt - így döntött 

hétfő este a Háromszéki Képviselők Tanácsa. A háromszéki RMDSZ-küldöttek ugyanakkor 

tiltakoztak az ellen, hogy be kell fogadják egy bejutó helyre az általuk „kakukktojásnak” tartott 

Kulcsár Terza Józsefet, a Magyar Polgári Erő elnökét. A Sepsiszentgyörgyön tartott rangsoroló 

ülésen a jelöltek beszámolóját és programbeszédét követően egyöntetűen döntöttek arról, hogy 

a szenátorjelölt lista első helyét a kézdiszéki szervezet adja Fejér László Ödön személyében, míg 

a képviselőjelölt lista első helyére a sepsiszentgyörgyi szervezet nevesíti Miklós Zoltánt. 
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https://kronikaonline.ro/belfold/az-rmdsz-szel-es-a-liberalisokkal-alakitana-kozos-kormanyt-az-usr-allamfojeloltje
https://maszol.ro/belfold/Gazdag-programmal-ter-vissza-Csikszeredaba-a-Sikeres-Nok-Iskolaja
https://maszol.ro/belfold/Rangsorolta-jeloltjeit-a-haromszeki-RMDSZ-nem-kernek-az-MPE-kakukktojas-jeloltjebol
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Verseny valójában a képviselőjelölt lista második és harmadik helyéért zajlott Gál Károly és 

Könczei Csaba között, amelyet jelentős szavazattöbbséggel nyert az előbbi.  

 

Annyira jó az oktatás, amennyire a benne dolgozó pedagógusok jók  
2024. október 1. – maszol.ro 

Aki a katedrán áll, teremt. Létrehoz valami megfoghatatlant, ami a padokban ülőket 

megváltoztatja. A pedagógusi hivatásban rejlő lehetőség egyensúlyt teremteni: megtanítani az 

értékálló dolgokat, visszacsempészni a gyerekek életébe azokat, felhasználva a modern kor 

nyújtotta lehetőségeket. Többek között ezeket vallja Csatlós Erzsébet Zsófia tanítónő, a 

PedCafé ötletgazdája, az RMPSZ Hunyad megyei elnöke. Vele beszélgettek arról, hogy miként 

lesz valakinek tanítás az életcélja és a legnagyobb öröme. 

 

Kinyitják az ajtót, de a lehetőséggel élni is kell – tanévnyitó a BBTE 

sepsiszentgyörgyi tagozatán  
2024. október 1. – szekelyhon.ro 

Három tanszékén összesen 282 hallgatóval kezdi meg a 2024–2025-ös tanévet a Babeș–Bolyai 

Tudományegyetem sepsiszentgyörgyi kihelyezett tagozata, amely kedden tartotta tanévnyitó 

ünnepségét. Dr. Fosztó Mónika intézményvezető köszöntötte a hallgatókat, akik közül 

legtöbben az üzletigazgatási tanszéken tanulnak idén, összesen 222-en; 34 hallgató, közülük 

10 elsőéves teszi ki a környezettudományi és környezetmérnöki kar diákságát; a politika, 

közigazgatás és kommunikációtudományi karon pedig, ahol csak harmadév van, 26 hallgató 

tanul.  

 

Több változással indítják a tanévet a Csiky-kerti egyetemen 
2024. október 1. – szekelyhon.ro 

Ünnepélyes keretek között kezdte meg az új egyetemi tanévet a Babeș–Bolyai 

Tudományegyetem (BBTE) kihelyezett tagozata Gyergyószentmiklóson. Horváth Alpár, az új 

igazgató beszédében rámutatott, a vezetőknek az a feladatuk, hogy utat mutassanak a jövő felé. 

„El lehet dönteni a józan ész alapján, hogy ennyi erőforrásból csak ennyit lehet megtenni, de 

ezzel nem lehet előrébb jutni. Kell az önbizalom és a másokba vetett bizalom, ami sokkal 

fontosabb, mint a pénz, mint az infrastruktúra. A bizalom az, amit a diploma hozzáadott értékét 

fogja jelenteni. Amikor egy munkáltató szembenéz veletek, nemcsak egy papírt fog látni, 

hanem egy csillogó ambiciózus tekintet fogja azt kísérni. A diploma értékes, az egyik 

legelismertebb az országban, de ehhez megfelelően meg kell nyilvánulni” – mondta Horváth a 

hallgatókhoz szólva.  

 

Régi sírhelyek védelme: kedvező módosítást szavazott meg a szenátus 
2024. október 1. – maszol.ro 

Megszavazta a szenátus az RMDSZ kisajátítási törvény módosítására vonatkozó javaslatát, 

amelynek értelmében új temetők létesítése érdekében is területeket sajátíthatnak ki az illetékes 
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hatóságok megelőzve ezzel akár azt, hogy régi sírhelyeket számoljanak fel a temetőkben 

helyszűke miatt – tájékoztat közleményében az RMDSZ. „Több nagyvárosban, így 

Nagyváradon vagy Kolozsváron, a Házsongárdi temetőben is fel akarnak számolni egy-egy régi 

sírhelyet, mert nincs hely az újaknak. Erre két megoldást javasoltunk: törvénnyel védjük meg 

a régi sírhelyeket, és az új temetők létesítéséhez módosítjuk a kisajátítási törvényt” – 

nyilatkozta Cseke Attila, az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője a Szövetség törvénymódosítója 

kapcsán, amelyről kedden döntött a parlament felsőháza. 

 

Követendő példa lehet a fogyasztóvédelem viszonyulása az 

anyanyelvhasználathoz  
2024. október 1. – szekelyhon.ro 

Sajtótájékoztatón számolt be Árus Zsolt gyergyószéki civil aktivista arról, hogy miközben 

számos hatósággal perre kell menniük azért, mert nem tartják be a magyar nyelv használatára 

vonatkozó törvényes előírásokat, időnként jó példával is találkoznak. A Székely Figyelő 

Alapítvány egy munkatársa az országos fogyasztóvédelmi hatósághoz fordult egy ügyben, és a 

Hargita megyei fogyasztóvédelemnek küldött egy magyar nyelvű panaszlevelet. Előbb egy 

román nyelvű automata válasz érkezett, de miután megkérdezte (természetesen magyarul), 

hogy a panaszok benyújtásához szükséges űrlap magyar nyelven kitölthető-e, újabb válasz 

érkezett, és abban arról tájékoztatták (magyarul), hogy a panaszát iktatták, később pedig egy 

újabb levélben közölték vele a panasz iktatószámát is.  

 

Gyimesi megkezdte az alulról építkezést 
2024. október 1. – Körkép.sk 

Bár több helyi szervezet is jelölte őt a párt élére, ő végül nem vállalt semmilyen jelölést. A 

felvidéki magyarság több, országosan ismert arcával együtt Gyimesi is visszautasította Gubík 

László felkérését arra, hogy legyen a Magyar Szövetség országos elnökségének a tagja. Gyimesi 

György e helyett inkább úgy döntött, hogy a lakhelye szerinti alapszervezeten keresztül, 

közvetlenül a választókkal tartja fenn a kapcsolatot. Amihez nincs szükség politikai pártra. 

Gyimesi György a Pátria rádió kérdésére október 1-jén elmondta, hogy a Magyar Szövetség a 

tisztújítás után is strukturális problémákkal küzd. „A regionalitás elve továbbra is fennmaradt 

az országos vezetés kreálását illetően, mint ahogy a platformok szerinti megosztottság is 

létezik. Így nem jutnak megfelelő szakemberek a döntéshozó testületbe, mert a területi elv 

felülírja a hozzáértők esélyeit” – fogalmazta meg. 

 

Veszélybe kerülhet a Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeumának működése 
2024. október 1. – Új Szó 

A kulturális minisztérium hétfőn menesztette a Szlovák Nemzeti Múzeum (SNM) igazgatóját, 

Branislav Panist. Kedden pedig a tárca leváltotta Anton Bittnert, a Szlovák Nemzeti Galéria 

(SNG) ideiglenesen megbízott igazgatóját, majd őt nevezte ki az SNM élére. A kulturális 
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minisztérium egyik legnagyobb intézménye alá tartozik a Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeuma 

is, amelynek igazgatóját, Jarábik Gabriellát kérdeztük. „Ez a legrosszabbkor történt, mert 

október elsejétől a konszolidációs csomaggal kell foglalkoznunk. Kilencvenötezer euróval lesz 

kevesebb a költségvetésünk, legalább négy alkalmazottunk fizetését kell csökkenteni. A három 

kihelyezett múzeumi részlegről nem bocsáthatunk el senkit, hiszen nem zárhatjuk be 

Szklabonyán a Mikszáth Kálmán Emlékházat, Alsósztegován a Madách-kastélyt és Kassán a 

Márai Sándor Emlékkiállítást sem” – mondta Jarábik Gabriella, majd hozzátette emiatt a 

múzeum tevékenysége veszélybe került. 

 

Öt év a Mózeskosárban, a szeretet nyelvén 
2024. október 1. – Ma7.sk 

Öt éve, 2019. szeptember 8-án adták át a Szlovákiai Református Keresztyén Egyház és a Zselízi 

Református Egyházközség által létrehozott Mózeskosár Református Bölcsődét. Az 

intézménynek otthont adó épület felújítása a Kárpát-medencei Óvodafejlesztési Program 

keretében folyósított pénzforrásból valósulhatott meg. Az egykori magyar tannyelvű 

gimnázium ingatlanában kialakított kisdedóvó már öt éve fogadja a kicsiket. A bölcsőde 

gyermeklétszáma az elmúlt években változó volt; előfordult, hogy huzamosabb ideig egy-két 

kisgyermekkel foglalkoztak, de működtek már telt házzal is. A bölcsőde magyar intézményként 

nyitott mindenki felé. Révész Tibor lelkipásztor elmondása szerint a magyar nyelv általános 

használata ugyanakkor nem zárja ki, hogy szükség esetén egyes gyermekekkel államnyelven 

kommunikáljanak. 

 

Ipolybalogi diákok „nagyjaink nyomában” 
2024. október 1. – Ma7.sk 

A Csemadok Nagykürtösi Területi Választmánya 2012 óta évente megszervezi a Nagyjaink 

nyomában elnevezésű látóútját, amelynek keretei között a régió magyar tanítási nyelvű 

alapiskoláinak végzős tanulóit viszik el egy tanulmányútra, hogy jobban megismerhessék a 

járás jeles szülötteit. A tanulmányi kirándulások során kiemelt hangsúlyt kap az alsósztregovai 

születésű Madách Imre és a szklabonyai származású Mikszáth Kálmán élete és munkássága. 

„Palócföld legnagyobb írója, Mikszáth Kálmán Szklabonyához, a közeghez, a tájhoz és 

gyökereihez élete végéig hű maradt. Épp ez a szoros kapcsolat alkotta a szklabonyai Mikszáth 

Kálmán Emlékház állandó kiállításának fő témáját. Ezután folytattuk utunkat Csesztvére, ahol 

megnéztük a Madách-kúriát, amely a költő házas éveinek színhelyéül szolgált” – mondta Dobos 

Monika.  

 

Vavrikné Szarka Erzsébetre emlékeznek Komáromban 
2024. október 1. – Felvidék.ma 

Október 18-ig látogatható a komáromi Zichy-palota kiállítótermében a száz éve született 

Vavrikné Szarka Erzsébet festményeiből és rajzaiból összeállított tárlat, mellyel a város egyik 

meghatározó alakjának állít emléket a Duna Menti Múzeum. A házaspár – az orvos Vavrik 

Gyula és fogászként dolgozó felesége – családi fészke a múlt század hatvanas éveitől a magyar 
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értelmiség találkozóhelye volt Komáromban. „Úgy gondolom, ennek a kiállításnak az is az 

értéke, hogy kiemelünk Komárom múltjából, a város meghatározó arcaiból példaértékű 

életutakat” – fogalmazott Szabó Csekei Tímea. Mint mondta, ilyen példaértékű életutat járt be 

a Vavrik házaspár is, hiszen többen is Vavrik Gyula orvosi szakvéleményének köszönhetően 

maradhattak szülőföldjükön a lakosságcsere idején. 

                       
A pártja támogatásáról biztosította dr. Pásztor Bálint a szlovákiai Magyar 

Szövetség új elnökét 
2024. október 1. – PannonRTV 

Gubík László került a Magyar Szövetség élére. A pártja támogatásáról biztosította dr. Pásztor 

Bálint a szlovákiai Magyar Szövetség új elnökét. A tömörülés szombaton választott új vezetőt 

Gubík László személyében. Ehhez gratulált közösségi oldalán a VMSZ elnöke. Dr. Pásztor 

Bálint bejegyzésében az áll, Forró Krisztiánnal, a Magyar Szövetség korábbi elnökével kiváló 

együttműködésük volt. Hittük, hogy a határon túli magyarság érdekképviselete és szülőföldön 

boldogulása közös cél, eredményeink közös sikerek - írja a VMSZ elnöke. A Magyar Szövetség 

újonnan megválasztott elnöke is mindenben számíthat együttműködésemre és a VMSZ 

támogatására - zárta bejegyzését dr. Pásztor Bálint. 

 

Kovács Elvira: Az államok a formalitással foglalkoznak, ezért az oktatási és nyelvi 

jogok megoldatlanok 
2024. október 1. – PannonRTV, Vajma.info 

A vajdasági magyar politikus az Európa Tanács főtitkárához intézett kérdéseket. Amíg a 

Kisebbségi Keretegyezmény összhatásának 26 éves periódusa pozitívnak tekinthető, 

közelebbről megvizsgálva láthatjuk, hogy egyes esetekben az államok csak a formalitással 

foglalkoznak. Ennek következményeként pedig az oktatási és nyelvi jogok  kérdései sokszor 

megoldatlanok maradnak - írja a Facebookon Kovács Elvira, a VMSZ elnökségi tagja, a szerbiai 

köztársasági képviselőház alelnöke. Hogyan lehet leküzdeni a kisebbségi jogok 

érvényesítésében, különösen a nyelvi és oktatási jogok terén tapasztalható visszaeséseket? Mit 

tehetünk a monitoring ajánlások elégtelen végrehajtása ellen, ami a Kisebbségi 

Keretegyezményről, mint a kisebbségvédelem hatékony eszközéről alkotott kép romlását 

okozza? 

 

Oktatási intézmények felújítása Zenta községben 
2024. október 1. – PannonRTV 

Hamarosan befejeződik a nyílászárók cseréje a zentai Petőfi Sándor Általános Iskolában. A 

beruházás a tartományi oktatási titkárság és a Magyar Nemzeti Tanács támogatásával, több 

mint 8 millió dinár értékben valósul meg. Az energiahatékonyság és a zajszűrés szempontjából 

is nélkülözhetetlen fejlesztés végéhez közeledik a zentai Petőfi Sándor Általános Iskola. Gordán 
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Kolos, igazgató, Petőfi Sándor Általános Iskola, Zenta: „A jó hangulat egy intézményben 

nemcsak attól függ, hogy milyenek a tanárok, milyenek a diákok, hanem a légkör is sokban 

számít. Ehhez pedig elengedhetetlen egy felújított iskola, egy szép iskola. Emellett pedig 

energetikai szempontból sem elhanyagolható a jelentősége, hiszen majd valamikor tavasz 

környékén fogjuk megérezni, hogy mennyivel is kell kevesebbet fizetni a fűtésért.” 

 

Idén több a turista Vajdaságban, mint tavaly 
2024. október 1. – PannonRTV 

A belföldi kirándulók száma 3,6 százalékkal, míg a külföldieké 7,4 százalékkal növekedett. 

Vajdaságban 5,6 százalékkal több turista érkezett az idei év első nyolc hónapjában, mint tavaly 

ugyanebben az időszakban - tájékoztat a Köztársasági Statisztikai Hivatal. A tartományban az 

említett periódusban összesen 489 ezer 321 turista érkezett. A vendégéjszakák száma pedig 

januártól augusztusig 1,35 millió volt, ami 4,1 százalékos növekedést jelent. 

 

Bravúrosan teljesítenek a vajdasági ifjú robotprogramozók 
2024. október 1. – PannonRTV 

Vajdasági sikerek Olaszországban - 10. lett a RoboWoMæn a nyílt bajnokságon. A hazai sikerek 

után a World Robot Olympiad nemzetközi robotprogramozási verseny szerbiai legjobbjai 

Törökországba és Olaszországba utazhattak további megmérettetésekre. A RoboWoMæn 

csapata 10. helyet ért el az olasz nyílt bajnokságon! 

 

Végső búcsú Dujmovics Györgytől 
2024. október 1-. – Magyarszo.rs 

A temerini Nyugati temetőben ma a családtagok, rokonok mellett számos barátja, tisztelője és 

volt munkatársa vett búcsút az életének 74. évében elhunyt Dujmovics Györgytől, lapunk 

egykori újságíró-szerkesztőjétől és a Temerini Újság újraindítójától-szerkesztőjétől. Az 

elhunytat ft. dr. Szöllősi Tibor plébános gyászszertartással búcsúztatta, Ádám Csilla újságíró 

pedig Dujmovics György életpályáját és elévülhetetlen érdemeit méltatta.„Ezt az évet még 

kihúzzuk, azután meg úgyis eldől, hogy mi lesz a Temerini Újsággal” – mondogatta egyre 

gyakrabban az utóbbi időben. Szívén viselte az olvasók körében még mindig népszerű hetilap 

sorsát, amely –  noha valamelyest átalakult az elmúlt években – nem veszített abból, amiért 

egykoron létrejött: hogy tájékoztassa a lakosságot a községben zajló történésekről – 

magyarázta Ádám Csilla. Elmondta, hogy a csütörtöki piacra érkezők között is többeknek a 

bevásárlólistáján szerepelt a lap, amelyet külföldön is olvastak, mások pedig minden eddigi 

megjelent példányszámot beköttetve őriznek. 
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Tilos a magyar! 
2024. október 2. – Pilhál Tamás – Magyar Nemzet 

Ukrajna két és fél éve élet-halál harcot vív az oroszokkal, ám továbbra is az a legfőbb gondjuk, 

hogyan tegyék még inkább pokollá a semmiről sem tehető nemzetiségeik életét. Újabb remek, 

Európa-kompatibilis ötlete támadt egy ukrán politikusnak. Bizonyos Natalija Pipa, az ukrán 

törvényhozás képviselője azt találta ki, hogy ezentúl az iskolákban a tanároknak és a diákoknak 

kizárólag ukránul szabadjon beszélniük a szünetekben, a büfénél sorban állva vagy éppen a 

mellékhelyiségben. Semmilyen más nyelven. A kárpátaljai magyarok, a lembergi lengyelek, a 

Csernovic környéki románok vagy éppen az oroszok még tanórán kívül, egymás között se 

beszélgethessenek az anyanyelvükön, mert az veszélyezteti Ukrajna létét. Pipa asszony 

törvényjavaslatot is kidolgozott az ügy érdekében, a nemzeti kisebbségek móresre tanítására. 

És ahogyan az ukrán törvényhozókat ismerjük, minden bizonnyal csont nélkül elfogadják 

majd. Az eddigi jogfosztásokkal sem sokat vacakoltak. Brüsszel és Washington meg is 

simogatta utána a buksijukat. 

 

Ünnepélyes fogadalomtétel Técsőn 
2024. október 1. – KISZo.net 

A Técsői Magyar Tannyelvű Református Líceum immár 25 éve szeptember végén tartja 

ünnepélyes tanévnyitóját, melyen az újonnan érkezett diákok tesznek fogadalmat az Úr és az 

egybegyűltek színe előtt arról, hogy szüleiket, tanáraikat és egymást tisztelve fognak élni és 

tanulni, a tanintézet hagyományait híven megőrzik, és továbbadják. Az ünnepi istentiszteleten 

Zán Fábián Sándor, a KRE püspöke hirdette Isten igéjét, melyben kifejtette, hogy minden 

embernek, aki hisz, úgy kell végeznie a feladatát, hogy az javára legyen mindazoknak, akiket 

Isten rábízott. László Károly lelkész-igazgató a gyülekezet nevében megköszönte az 

igehirdetést, a szülőknek és a tanároknak pedig az együttlét lehetőségét, majd külön 

köszöntötte a meghívott vendégeket. Elmondta, hogy jelenleg 107 gyerek tanul az 

intézményben, mely a Felső-Tisza-vidék legfontosabb végvára. 

 

Mesevarázs Fesztivál Beregszászban 
2024. október 2. – KISZo.net 

Először szervezett Mesevarázs Fesztivált a Pro Cultura Subcarpathica (PCS) és a magyarországi 

Kalló Alapítvány. Az eseményt a Magyar Népmese napján tartották meg Beregszászban, a 

Rákóczi-főiskolán. A nagyszabású rendezvényhez kapcsolódott a már hagyománnyá vált 

mesemondó találkozó, valamint koncertet adott a magyarországi Alma Együttes. A színes 

program kezdetén a főiskola udvarán található mesekútnál Pintér Zsolt, a Világszárnya Magyar 

Népmesemondó Szövetség elnöke mesélt az egybegyűlteknek, a gyerekeknek, akik később 

maguk is elmondtak egy-egy mesét. Az ünnepélyes megnyitót az Átriumban tartották, ahol Gál 
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Adél, a PCS munkatársa köszöntötte a résztvevőket. Mint mondta, szervezetük immár 

nyolcadik alkalommal rendezi meg a mesemondó találkozót. 

 

Tudományos élmények fiataloknak: kutatók Éjszakája a beregszászi MCC-ben 

2024. október 1. – Karpat.in.ua 

Idén is csatlakozott a Mathias Corvinus Collegium (MCC) Beregszászi Képzési Központja a 

Kutatók Éjszakája programsorozathoz. Az esemény során a fiatalok különféle kémiai, biológiai 

és csillagászati előadásokon és izgalmas kísérleteken vehettek részt. A program célja, hogy 

közelebb hozza a tudomány világát a fiatalokhoz, lehetőséget adva számukra, hogy mélyebb 

ismereteket és élményeket szerezzenek egy-egy kísérlet vagy foglalkozás révén. A Kutatók 

Éjszakája Európa-szerte megrendezett ingyenes programsorozat, melynek célja, hogy felhívja 

a fiatal generációk figyelmét a tudományosságra és a kutatói életpályamodellre. Az eseményt 

idén is szeptember utolsó hétvégéjén tartották meg Európa több országában. A Beregszászban 

megrendezett program kezdetén Dobsa Beáta, az MCC Beregszászi Képzési Központjának 

vezetője köszöntötte a fiatalokat. A központ vezetője kérdésünkre kifejtette: nagy örömmel 

csatlakozott a Mathias Corvinus Collegium a Kutatók Éjszakája projekthez. 

 

Gróf Esterházy János élettörténetét mutatták be Beregszászban 
2024. október 1. – Karpat.in.ua 

A Beregszászi Keresztény Értelmiségiek Szövetsége (BKÉSZ) meghívására érkezett 

Beregszászba dr. Molnár Imre történész, aki a ’80-as évek óta kutatja a nehéz sorsú politikus, 

gróf Esterházy János életét. Előadásán számos érdeklődő vett részt, akik a történész révén 

mélyebb betekintést nyerhettek az egykori felvidéki politikus életébe és hányattatott sorsába. 

Esterházy János nemcsak a felvidéki, hanem a kárpátaljai magyarság érdekeiért is hűen 

küzdött. Jakab Eleonóra, a BKÉSZ elnöke köszöntőjében örömmel konstatálta, hogy az előadás 

Beregszászba is eljuthatott, hiszen gróf Esterházy János parlamenti képviselőként nemegyszer 

járt Kárpátalján, képviselve a helyi magyarság ügyét. Az elnök köszönetét fejezte ki Buczkó 

István beregszászi magyar konzulnak, az ungvári főkonzulátusnak és a beregszászi 

konzulátusnak, amiért felkarolták az ötletet és segítettek a program megvalósításában. 

 

Szilágyi Zsolt a háború legújabb kárpátaljai magyar áldozata 
2024. október 1. – KISZo.net 

A Viski Kistérség Önkormányzata közösségi oldalán tudatta, hogy Szilágyi Zsolt helyi lakos 

életét vesztette a háborúban. A 37 éves férfit családja és barátai gyászolják. A temetés 

időpontjáról később közölnek információt. Mint ismeretes, eddig több mint negyven magyar 

származású katona életét követelte a háború Ukrajnában. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. október 1. – Kossuth Rádió 

 

A Magyar Szövetség több ikonikus politikusa távozott a vezetésből, három poszton azonban a 

folytonosság mellett döntöttek a küldöttek. Az Országos Tanács élén nem történt változás és a 

két alelnöki posztra is tapasztalt politikusok kerültek. Haják Szabó Mária összeállítása. 

 

Háromszéken a jelenlegi honatyák mellett a nőszervezet és az ifjúsági szervezet jelöltjei 

pályáznak képviselői vagy szenátori mandátumra. A jelentkezési határidőre 5 képviselőjelölt és 

4 szenátorjelölt nyújtotta be a jelölési dossziéját az RMDSZ háromszéki szervezetéhez. Hétfő 

este a Háromszéki Képviselők Tanácsa elfogadta és bizalmat szavazott a jelentkezőknek. Veres 

Emese-Gyöngyvér a tanácskozás szünetében kérdezte a jelenlegi kampányról Tamás Sándort, 

Kovászna megye tanácsának elnökét. 

 

A többéves hagyományoknak megfelelően, a Temesvári Magyar Napok Opera-téri 

nagyszínpadán köszöntötték a megyében tanulmányaikat magyar nyelven kezdő kisdiákokat 

és átadták nekik a Rákóczi Szövetség iskolaválasztási ösztöndíjait. 

 

A magyar kormány számára kiemelten fontosak a magyar családok, beleértve a határon túli 

magyar családokat is. Ezért a kormány több mint harminc féle támogatást biztosít számukra, 

ami egyedülálló a világon. Erről a családokért felelős államtitkár beszélt Beregszászban, az 1. 

Kárpát-medencei Család Konferencián, amelyet a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskolán rendeztek meg. Az eseményt a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete 

(KMNE) szervezte a családok megerősítése, közösségépítés és mentálhigiénés támogatása 

céljából. 

 

Szombaton zárult Badacsonytomajon a 6. alkalommal megrendezett Határtalan magyar 

irodalom elnevezésű konferencia. Az Anyanyelvápolók Szövetsége és a Magyar Napló Kiadó 

által szervezett tanácskozás védnöke Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó volt. A 

négynapos rendezvényen harminchét előadás hangzott el, az előadók pedig a Kárpát-medence 

minden részéből érkeztek.  

 

Az Európai Unió vadászati főigazgatói négy napot töltöttek Magyarországon. Az informális ülés 

helyszíne ezúttal Vásárosnamény volt. Mivel hazánk ebben a félévben az EU soros elnökségi 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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feladatát látja el, lehetősége van több vadgazdálkodási téma megvitatására is. Ezek között volt 

a nagyvad létszámának alakulása, vagy a nagyragadozók már-már veszélyes jelenléte néhány 

szomszédos országban. A vásárosnaményi tanácskozáson ott járt munkatársunk is. 


